
ΜΕ ΜΙΑ ΓΡΗΓΟΡΗ ΜΑΤΙΑ
	ΦΘΟΓΓΟΙ : οι φωνές που σχηματίζουν τις λέξεις.
	(25φθόγγοι) (α, ε, ι, ο, ου, β, γ, δ, ζ, θ, κ, λ, μ, ν, π, ρ, σ, τα, φ, χ, μ π, ντ, γ κ, τ σ, τζ). Ορισμένοι φθόγγοι σχηματίζονται από δύο γράμματα.( μ π , ντ ).

	ΓΡΑΜΜΑΤΑ : τα γραπτά σημάδια που παριστάνουν τους φθόγγους. 
	Είναι 24. ( Α α ….Ω ω).

	ΦΩΝΗΕΝΤΑ : είναι οι φθόγγοι που σχηματίζουν μόνοι τους συλλαβή.
	α, ε, η, ι, ο, υ, ω.(στα αρχαία : η→εε, ω→οο) Μακρόχρονα: η, ω. Βραχύχρονα: ε, ο. Δίχρονα: α(αα), ι(ιι), υ(υυ).  



	ΣΥΜΦΩΝΑ: οι φθόγγοι που δεν μπορούν να σχηματίσουν μόνοι τους συλλαβή.
	β, γ, δ, ζ, θ, κ, λ, μ, ν, ξ, π, ρ, σ (ς), τα, φ, χ, ψ.

	ΔΙΠΛΑ ΓΡΑΜΜΑΤΑ: 
	Είναι : (ξ)→ κς, εκτός από τις σύνθετες → εκ-στρατεία., (ψ)→πς. 

	ΔΙΨΗΦΑ: Είναι δυο γράμματα μαζί που παριστάνουν ένα φθόγγο.
	Δίψηφα φωνήεντα: ου → ου, αι → ε, οι → ι, ει → ι, υι → ι. Δίψηφα σύμφωνα: μ π, ν τ, γ κ, τ σ, τ ζ. 

 

	ΑΗΧΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	κ, π, τα, χ, φ, θ, σ, τ σ.

	ΗΧΗΡΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	γ, β, δ, ζ, τ ζ, μ π, ν τ, γ κ, λ, μ, ν, ρ.


	ΣΤΙΓΜΙΑΙΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	κ, π, τα, γκ, μπ, ντ, τ σ, τζ.

	ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	γ, β, δ, χ, φ, θ, σ, ζ, μ, ν, ρ.  

	ΧΕΙΛΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	π, β, φ, μπ.

	ΟΔΟΝΤΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	τ, δ, θ, ντ.

	ΣΥΡΙΣΤΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	σ, ζ, τ σ, τζ.

	ΛΑΡΥΓΓΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	κ, γ, χ, γκ.

	ΓΛΩΣΣΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	λ, ρ, (υγρά)

	ΡΙΝΙΚΑ ΣΥΜΦΩΝΑ:
	μ, ν.

	ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ: Δυο φωνήεντα που προφέρονται σε μια συλλαβή.
	αϊ, α η, ο ϊ, ο η.

	ΚΑΤΑΧΡΗΣΤΙΚΟΙ ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ: μαζί με το ακόλουθο φωνήεν ή το δίψηφο προφέρονται σε μια συλλαβή.
	ι, υ, ει, οι.

	ΣΥΝΔΙΑΣΜΟΙ:
	αυ → (αφ ή αβ), ευ →(εφ ή εβ)

	ΑΦΩΝΑ ΓΡΑΜΜΑΤΑ:
	(υ) → (εύφορος → έφορος) ,( μμ )→ (άμμος ), (π) → (Πέμπτη)

	
	


	ΣΥΛΛΑΒΙΣΜΟΣ: το χώρισμα μιας λέξης σε συλλαβές.
	ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑΤΑ: (έ-χω, λά-σπη, α-τμός, ά-στρο, ε-χθρός, αι-σχρός, α-μπέ-λι, πέ-ντε, πα-ρα-κού-ω, προ-σε-χω, αί-μα, νε- ράι-δα, ά-πια-στος, ναύ-της).    

	ΤΟΝΙΣΜΟΣ
	●Παίρνουν τονικό σημάδι ύστερα από: 1. Έκθλιψη (λίγ’απ’όλα,) 2. Αποκοπή(φέρ’το,κόψ’τους) 

	ΤΟΝΙΣΜΟΣ
	● Άτονος ρηματικός τύπος από αφαίρεση (μου ΄φερε, τα ΄δειξε, θα ΄θελα, μου ΄πε) 

	ΤΟΝΙΣΜΟΣ
	Οι μονοσύλλαβες λέξεις δεν παίρνουν τόνο: (μια, γεια, πιο, πια, γιος, πιω, πες μου το, φα του τα, )

	ΤΟΝΙΣΜΟΣ
	● Εξαιρούνται: ή →(διαζευκτικό), πού, πώς, πού να στα λέω, από πού κι ως πού, πού και πού, αραιά και πού, πώς βαριέμαι!  (ερωτηματικά)

	ΤΟΝΙΣΜΟΣ
	● Παίρνουν τόνο οι αδύνατοι τύποι της προσωπικής αντωνυμίας όταν υπάρχει περίπτωση να θεωρηθούν εγκλιτικές (ο πατέρας μού είπε → είπε σ΄εμένα, ο πατέρας μου είπε → ο δικός μου πατέρας).

	ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΛΕΞΕΩΝ ΑΠΟ ΤΟΝ ΤΟΝΟ
	ΟΞΥΤΟΝΗ: (εμπρός), ΠΑΡΟΞΥΤΟΝΗ (τρέχα), ΠΡΟΠΑΡΟΞΥΤΟΝΗ (άνθρωπος)

	
	

	ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΚΑ ΣΗΜΕΙΑ
	Απόστροφος, υποδιαστολή, διαλυτικά, ενωτικό.

	ΕΝΩΤΙΚΟ
	Μπαίνει στο τέλος της σειράς όταν δε χωράει η λέξη και ύστερα από τα προτακτικά (Αγια-, Αϊ-, γερο-, γρια-, θεια-, κυρα-, μαστρο-, μπαρμπα-, παπα-)

	ΠΡΟΤΑΚΤΙΚΑ
	Αγια-, Αϊ-, γερο-, γρια-, θεια-, κυρα-, μαστρο-, μπαρμπα-, παπα-, καπετάν ,κυρ, πάτερ.

	ΣΗΜΕΙΑ ΣΤΙΞΗΣ
	Κόμμα, ερωτηματικό, τελεία, άνω τελεία, θαυμαστικό, διπλή τελεία (:), παρένθεση, αποσιωπητικά(….), παύλα, διπλή παύλα, εισαγωγικά .

	ΠΑΘΗ ΦΩΝΗΕΝΤΩΝ: → ΣΥΝΙΖΗΣΗ
	βοήθεια → βοήθεια, γενεά → γενιά, εννέα → εννιά, παλαιά → παλιά, αδείαζω, όποιος, τέτοιος.

	ΣΥΝΑΙΡΕΣΗ
	Η ένωση δυο γειτονικών φωνηέντων: ακούουν → ακούν, δεκαέξι → δεκάξι

	ΕΚΘΛΙΨΗ
	τα άλλα → τ΄άλλα 

	ΑΦΑΙΡΕΣΗ
	μου έφερε → μου ΄φερε

	ΣΥΓΚΟΠΗ
	κορυφή → κορφή 

	ΑΠΟΚΟΠΗ
	φέρε  το → φέρ΄ το 


	ΣΗΜΑΣΙΑ ΤΩΝ ΛΕΞΕΩΝ : ΚΥΡΙΟΛΕΞΙΑ- ΜΕΤΑΦΟΡΑ
	Ένα όμορφο αρνί (Κ), αυτό το παιδί είναι αρνί(Μ)

	ΟΜΩΝΥΜΑ
	Ψηλή – ψιλή, κλείνω – κλίνω, κλίμα – κλήμα, σήκω – σύκο. 

	ΠΑΡΩΝΥΜΑ
	Φτηνός – φτενός, γέρνω – γερνώ, γέρος – γερός, νόμος – νομός, 

	ΣΥΝΩΝΥΜΑ
	Ραβδί – γκλίτσα, ξημερώνει – χαράζει, βλέπω – κοιτάζω.

	ΤΑΥΤΟΣΗΜΑ
	Αραποσίτι – καλαμπόκι, αχλάδι – απίδι, γίδα – κατσίκα.

	ΠΟΙΗΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ
	- -΄(ιαμβικό), -΄- (τροχαϊκό),            ---΄(αναπαιστικό), -΄- - (δαχτυλικό), --΄- (μεσοτονικό)

	
	

	
	


● Από τη γραμματική του Μ. Τριανταφυλλίδη. (κ.α)

